
راه  سعادت

عصبانيت كانون كارگردان ها از اعتراض جنتي نسبت به »۵۰كيلو آلبالو«

چرا كسي از فيلم ماني حقيقي ناراحت نشد
توقيف اكران فيلم »آآدت نمي كنيم« به خاطر تبليغ در ماهواره پس از ساعتي تكذيب شد

تهيه كننده تعهد كتبي داد، فيلم به اكرانش ادامه مي دهد
   وحيد مهری

تبلي�غ اك�ران برخ�ي فيلم ه�اي س�ينمايي در ش�بكه هاي 
فارس�ي زبان ماه�واره اي از برخي جه�ات بد نيس�ت، لااقل 
مي توان�د كنج�كاوي مس�ئولان و كارشناس�ان فرهنگي را 
برانگيزد كه فيلم مورد نظر چه ش�رايطي ب�ه لحاظ محتوايي 
داشته كه رس�انه ملي حاضر به معرفي آن نشده و شبكه هاي 
معلوم الحال ماه�واره اي به تبلي�غ گس�ترده آن مي پردازند. 
وقتي تيزر آخرين ساخته ماني حقيقي، »50كيلو آلبالو« مشاهده 
شد، اولين عكس العمل بيشتر اهالي فرهنگ بهت و شوك از آن همه 
دريدگي اخلاقي و تابوشكني هاي جنسي بود كه نه تنها قشر مذهبي 
و مراجع تقليد كه حتي اقش��ار ديگري را كه اهل بي غيرتي اخلاقي 
نبودند، ش��ديداً نگران و آزرده خاطر كرد. نكته سؤال برانگيز بعدي، 
چگونگي دريافت مجوز س��اخت و اكران اين اثر سينمايي بود كه تا 
مدت ها با سكوت مسئولان سينمايي همراه ش��د و پس از چندين 
هفته اكران و فروش چندين ميلياردي و اعتراضات گسترده بالاخره 
شخص وزير محترم فرهنگ و ارشاد اسلامي در يك موضع گيري و 
اقدام هرچند دير ولي لازم، در برابر محت��واي غيراخلاقي اين فيلم 
عكس العمل نشان داده و دستور جلوگيري از نمايش و اكران بيشتر 
آن را صادر كرد كه اين اقدام به  رغم رضايت اقش��ار مختلف جامعه 
باعث عصبانيت كان��ون كارگردانان به اين عمل ش��د كه طي يك 
نامه به شخص وزير، اين اعتراض علني و رسانه اي شد. در بخشي از 
نامه يا همان بيانيه كانون كارگردانان آمده است، اعتراض جريانات 
قانون گريز)!( كه در س��اليان اخير س��ينما را بهان��ه درگيري هاي 
سياسي شان مي كنند... يا در بخش��ي ديگر از شخص وزير محترم 

خواسته اند، حال كه روزنه اي براي اوقات فراغت جوانان به دست آمده، 
اين روزنه را با سليقه هاي شخصي و گروهي نبنديم. با توجه به نامه 
اين كانون كه از اهالي احتمالاً فرهنگ اين جامعه هستند، مي شود 
سؤالات و مسائل زيادي را مطرح كرد. آيا شما حاضريد با فرزندان خود 
به ديدن اين فيلم برويد؟ آيا تختخواب دو نفره و شوخي هاي جنسي 
و حركات شبهه اروتيك شما را در كنار فرزندانتان شرمسار نمي كند؟ 
مگر فروش ميلياردي و زنده شدن اقتصادي سينماي مملكت چقدر 
ارزش دارد كه منجر به مرده شدن اخلاق و حيا در جامعه بشود؟ مگر 
نه اينكه هدف سينما احياي اخلاق و خانواده است؟ اگر در دوره اي 
مديري در اعطاي مجوز ساخت و اكران فيلمي اهمال و كم خردي كرد 
بايد به بهانه داشتن مجوز اجازه داد هر بلايي بر سر فرهنگ و اخلاق 
جامعه بيايد. اصولاً كانون محترم كارگردانان خط قرمز يا چارچوب 
اخلاقي و فرهنگي را درباره آثار سينمايي در جمهوري اسلامي ايران 
به رسميت مي شناسد يا معيارشان صرفاً امضاي يك مسئول سينمايي 

بر برگه مجوز نمايش فيلم است؟
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نما | حسین  کشتکار

    مهدي خرامان
خبره�اي روز گذش�ته ابت�دا حكاي�ت از توق�ف اك�ران فيلم 
»آآدت نمي كني�م« مي داد، اما س�اعاتي بعد تنه�ا با يك تعهد 
كتبي اجازه ادام�ه اكران خ�ود را پيدا كرد، مس�ئله اي كه قوه 
قضائيه باي�د يكب�ار براي هميش�ه اين مش�كل را ح�ل كند.
در حالي كه 10 خرداد جلسات دادرس��ي تهيه كنندگان سينما به 
منظور پخش تيزر فيلم ها در ش��بكه هاي ماهواره اي برگزار ش��د و 
در آن جلسه آيت الله صادق لاريجاني، رئيس قوه قضائيه در بازديد 
از دادگاه هاي تهران در دادس��راي فرهنگ و رسانه حضور پيدا كرد 
و پيشنهاد تش��كيل گروهي براي بررسي مشكلات سينما در حوزه 
تبليغات ارائه داد، از روز چهارشنبه 19 خردادماه خبرهاي غيررسمي 
حكايت از اين دارد كه به دليل پخش تيزر فيلم »آآدت نمي كنيم« 
از شبكه هاي ماهواره اي اين فيلم براي ادامه  اكران دچار مشكل شده 
است. درپي خبرهاي غيررسمي مبني بر دستورالعمل قوه قضائيه 
مبني بر توقيف فيلم هايي كه تيزرشان از شبكه هاي ماهواره اي پخش 
مي شود، ظاهراً اولين فيلمي كه پس از اين دستورالعمل، جلو نمايش 
آن گرفته خواهد شد، فيلم »آآدت نمي كنيم« است. اما  مديرعامل 
شركت هدايت فيلم خبر توقيف فيلم »آآدت نمي كنيم« را تكذيب 
كرد و گفت: »با توجه به اينكه شركت هدايت فيلم مسئوليت پخش 
اين فيلم س��ينمايي را برعهده دارد، تا امروز هيچ دستوري مبني بر 
توقيف »آآدت نمي كنيم« به ما اعلام نش��ده است و كاملًا تكذيب 
مي كنم« از سوي ديگر س��خنگوي انجمن سينماداران در پاسخ به 
اينكه آيا اكران فيلم »آآدت نمي كنيم« ادامه پيدا خواهد كرد، گفت: 
هنوز چيزي به طور رسمي به ما ابلاغ نشده است، چون اين موضوعات 

از طريق شوراي صنفي نمايش به سينماداران ابلاغ مي شود، اما من 
هم شنيده ام كه براي ادامه  اكران اين فيلم ممانعت به وجود آمده است. 
سخنگوي ش��وراي صنفي نمايش هم اعلام كرد كه هنوز دستوري 
براي توقف نمايش اين فيلم به ما ابلاغ نش��ده اس��ت. اين در حالي 
است كه خبر هاي رسيده حكايت از اين دارد كه سازندگان »آآدت 
نمي كنيم« تعهد كتبي مبني بر توقف پخش تيزرهاي اين فيلم از 
شبكه هاي ماهواره اي داده اند و به همين دليل اكران فيلم به قوت خود 
ادامه مي دهد. در هر حال اگر قوه قضائيه چنين دستور العملي را اعلام 
كرده است بايد شرايط و ضوابط دستورالعمل ابلاغي را به طور رسمي 
به اهالي س��ينمايي اطلاع دهد و يكبار براي هميشه اين مشكل را 
برطرف كند، البته در هر حال شايد سؤالاتي مطرح شود  از قبيل اينكه 
چگونه اثبات مي شود تهيه كننده، تيزر فيلم را در اختيار شبكه هاي 
ماهواره اي قرار داده است و چرا با نگذشتن كمتر از 10 روز از پيشنهاد 
رئيس قوه قضائيه براي تشكيل گروهي براي بررسي مشكلات سينما 

در حوزه تبليغات چنين خبر هايي از قوه قضائيه شنيده مي شود.
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  گزارش

   ميلاد  نجفي
در روزه�اي اخير ش�اعر و فيلس�وف پرآوازه 
ايراني »مولانا« با سه خبر اعلام ثبت مشترك 
مثنوي با تركيه، انتش�ار آلبوم جديد محسن 
چاوشي )امير بي گزند( با اشعار مولانا و احتمال 
س�اخت فيلمي با موضوع زندگي اش توس�ط 
هاليوود ب�ا بازي لئون�اردو دي كاپريو در صدر 
اخبار هنري رسانه هاي ايراني و خارجي رفت. 
در تاريخ كهن و پربار اين س��رزمين كم نيس��تند 
بزرگاني كه برخلاف آثار و نام بزرگش��ان، در عصر 
جديد آنطور كه بايد شناخته نشده اند و جز برخي 
آثار به جا مانده از آنها و نهايتاً س��الي يك كنگره، 
خبر ديگ��ري از آنها نمي ش��ود. همايش هايي كه 
چند ساعتي جمعي را به دور خود نشانده و پس از 
كمي استراحت و اندكي تغذيه و پذيرايي به بيانيه 
پاياني گ��وش داده و احتمالاً در پاي��ان از تمبري 
هم به عنوان يادبود مراسم پرده برداري مي كنند. 
جلال الدين محمد بلخي معروف به مولانا، شاعر 
و فيلس��وف بزرگ ايراني اس��ت كه آثارش منبع 
تحقيق و استفاده بسياري از پژوهشگران حوزه هاي 
مختلف است و شايد بيشتر از ايرانيان، آشنا در بين 
بيگانگان. در ماه هاي اخير چن��د اتفاق باعث داغ 
شدن بحث اين شخصيت غني و تأثيرگذار شد كه 
گويي آغازي بر كشف و شناخت دوباره مولاناست. 
مثنوي معنوي، ديوان شمس، مكتوبات و مجالس 
س��بعه از جمله آثار وزي��ن مولوي اس��ت و آثار و 
كردارش از شعر و ادب تا فلسفه و حكمت ادامه دارد 
و در انديشه هاي مكاتب اسلامي صاحب نظر بوده 
و همواره به نقد ديدگاه هاي مسلك هاي مختلف از 

جبريون تا اختياريون مي پرداخت. 
ثبت مش��ترك »مثنوي« با تركيه، خبر دلچسبي 
نيس��ت كه مديركل دفترثبت آثار تاريخي سازمان 
اسناد آن را اعلام كرد و به رغم اعتراضات فراوان صدها 
شاعر و شخصيت فرهنگي اين اتفاق رخ داد، و تنها 
دليل آن قرار داشتن كهن ترين و كامل ترين نسخه 

»مثنوي« در كشور تركيه بود، بهانه اي كه به گفته 
خود اين مسئولان اگر مثنوي در آكسفورد بود هم با 
انگلستان در اين زمينه وارد مذاكره مي شديم، با اين 
استدلال لاجرم براي ثبت منشور كوروش در يونسكو 
بايد با انگلستان وارد مذاكره و نهايتاً به عنوان ميراث 
مشترك ايران و انگلستان به ثبت برسد! آلبوم جديد 
محسن چاوشي به نام »امير بي گزند«، متشكل از 
قطعاتي از اشعار والاي مولاناست كه در كنار صدا و 
تنظيم شورانگيز اين خواننده از مدت ها قبل خبرساز 
شد و پس از انتشارش در روزهاي اخير ثابت شد كه 
انتظارها دور از واقعيت نبوده و اگر تلفيق درست و 
بجايي از اجراي هنرمندانه با آثار غني شعراي قديم 
صورت پذيرد، اثر هنري فاخري رقم خواهد خورد. 
اين دس��ت اقدامات هنري هم باعث ارتقاي سطح 
كيفي آثار هنرمند مي شود و هم به آشنايي هرچه 
بيشتر مخاطب با هنرمتعالي مي شود و قدمي در راه 
دورش��دن جوانان از آثار نازل موسيقايي اين روزها 
مي شود كه گويي براي تيش��ه بر ريشه زدن ادبيات 
اين مملكت با كس��ي تعارف ندارند و هر آنچه را كه 
بشود برزبان آورد به اسم شعر و ترانه به خورد جوانان 
مي دهند. جالب اس��ت كه اين آلبوم ركورد دانلود 

غيرمجاز موسيقى را در10دقيقه شكسته است.
  شايد لئوناردو دي كاپريو افتخارمولانا 

شدن يابد!
 جوئل ب��راون، تهيه كنن��ده هالي��وودي به همراه 
فيلمنامه نويس فيلم مشهور»گلادياتور« اخيراً به 

تركيه سفر كرده و در آنجا از مقدمات ساخت اثري با 
موضوع مولانا خبر دادند و در ادامه از احتمال انتخاب 
دي كاپريو براي ايفاي نقش مولانا و همچنين رابرت 
داوني جونيور در نقش شمس تبريزي گفتند. قرار 
است فيلمبرداري اين پروژه سينمايي از سال آينده 
آغاز ش��ود و »فرانزوني« هفته گذش��ته به همراه 
»اس��تفن جوئل براون« تهيه كننده به اس��تانبول 
سفر كردند تا با مولوي شناسان مشورت و از مقبره 
»مولانا« در قونيه نيز بازديد كنن��د، اين در حالي 
اس��ت كه بازيگران اين فيلم هنوز قطعي نشده اند. 
به گزارش گاردي��ن، اخيراً اس��تفاده از يك بازيگر 
نوجوان امريكايي براي بازي در قسمت جديد فيلم 
»مرد عنكبوتي« در نقش يك شخصيت كره اي نيز 
با اعتراض هايي به اس��توديو »مارول« همراه بوده 
اس��ت. پس از اعلام بازيگران احتمال��ي اين پروژه 
برخي در شبكه هاي اجتماعي نس��بت به انتخاب 
بازيگران سفيد براي اين نقش اعتراض و از ديگران 

براي پيوستن به اين كمپين دعوت كردند. 
»عامر رحمان« كمدين اس��تراليايي بنگلادش��ي 
تبار و »منس��تاس وو« بازيگر تايوان��ي - امريكايي 
از جمله چهره هايي بودند كه ب��ه انتخاب بازيگران 
احتمالي اي��ن فيلم اعتراض كردن��د، حال اين خبر 
كه در رس��انه هاي معتبري مث��ل گاردين منعكس 
شد هر آنچه خوشحال كننده اس��ت، اما قدري هم 
نگران كننده، اول اينكه باتوجه به س��ابقه نه چندان 
روشن هاليوود در صداقت روايي در آثار تاريخي آيا 
اين پروژه به واقعيت هاي تاريخي وفادار خواهد بود؟ 
و دوم اينكه سينماي ايران چرا تا به امروز از موضوع 
مهمي اين چنين و ش��خصيت بزرگي مثل مولانا به 
سادگي عبور كرده و آن را ناديده گرفته است؟ باز هم 
بهانه تكراري نبود بودجه يا اولويت هاي دسته چندم 
ديگر براي ساخت؟ اتفاقات فوق هر چند همگي در 
يك مورد خوشحال كننده مشترك بودند كه آن هم 
توجه روزافزون و دوباره دنيا به مس��ئله مولاناست، 
ولي در اين گيرودار و شعف از چند نكته مهم نبايد 
عبوركرد. جهانيان به تازگي به طور جدي با شخصيت 
و آثار مولوي آشنا شده اند ولي در همين زمان كوتاه 
با اشتياق و س��رعت زيادي در حال نزديك شدن به 
شناخت او هس��تند، اما ما ايرانيان كه از ابتدا با آثار 
و زندگينامه ايشان آشنا بوده ايم، در راه درك او چه 
كرده ايم؟ مسئولان فرهنگي و حتي سياسي مملكت 
بايد پاسخ دهند كه چرا امروز در خارج از كشور مولانا 
را بيشتر اهل تركيه مي شناس��ند تا ايران، چرا تا به 
امروز اثر فاخر و شناسنامه داري در عرصه بين المللي 
كه هيچ، حتي در سطح ملي ساخته نشده تا جوانان 
ما بيش��تر از قبل مولوي شناس ش��وند؟ حتماً بايد 
خواننده اي به صورت شخصي نيمي  از اشعار ايشان 
را به صورت ترانه عرضه كند تا جوانان كمي مولانا را 
بشناسند، مولوي و مولوي ها را بشناسانيم تا قبل از 

آنكه آنطور كه مي خواهند معرفي شان كنند.

غوغاي دوباره مولانا
علي ليالي، رئيس سابق سازمان حج و زيارت در دولت دهم 
از وجود باند مافيايي فروش فيش هاي حج در تهران خبر داد. 
ليالي كه هم اكنون در س��مت معاون مجلس و امور حقوقي 
جمعيت هلال احمر فعال است، در سال 88 رياست بر سازمان 
حج و زيارت را بر عهده گرفته و 29 ماه رئيس اين سازمان بود. 
رئيس سابق سازمان حج و زيارت با اشاره به انتقال اين سازمان 
به زير مجموعه سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري و خروج 
از آن و بازگشت به وزارت ارش��اد مي گويد: زماني كه سازمان 
حج و زيارت، زير مجموعه سازمان ميراث فرهنگي قرار گرفت 
با يك موج سنگين انتقادات روبه رو شد كه بازخورد منفي در 
سطوح مختلف در جامعه داش��ت. اين موضوع آنقدر سنگين 
بود كه مقام معظم رهبري مكتوب اين تصميم را ملغي كرد و 
در نهايت سازمان حج و زيارت به همان سبك و سياق بعد از 

انقلاب به زير مجموعه وزارت ارشاد بازگشت. 
دوران رياس��ت ليالي بر س��ازمان حج و زيارت همراه با شايعه 
دخالت رحيم مشايي و حميد بقايي در انتصاب هاي اين سازمان 
بود كه ليالي اين شايعه ها را رد مي كند. رئيس سابق حج و زيارت 
درباره فاجعه منا معتقد اس��ت: »حادثه منا آنقدر غم انگيز بود 
كه تمام ملت ايران عزادار شدند و با توجه به اينكه بارها به حج 
مشرف شدم، تجسم آن بسيار سخت بود. در واقع عوارض اين 
حادثه تا دهها سال در حافظه جامعه ما باقي خواهد ماند. در زمان 
مديريتم تلاش كرديم تا به طرف س��عودي ها بفهمانيم مسائل 
حج را از مباحث سياسي بين دو كشور جدا كرد و ما به معقوله 
حج نگاه سياسي نداريم، اما رفتار س��عودي ها نشان دهنده آن 
است كه كميت و كيفيت معقوله سياسي را در مسائل حج كاملًا 
دخالت مي دهند.« وي همچنين به موضوع فروش فيش هاي حج 
كه بازار داغي نيز دارد، ب��ه وجود مافياي فروش فيش در تهران 
اشاره مي كند و مي گويد: مافياي شبكه براي خريد و فروش حج 
در تهران داشتيم كه شناسايي و دستگير شدند. در واقع نگاه ها 
به اين موضوع متفاوت اس��ت، اما با قاطعيت اعلام مي كنم كه 
خريد و فروش فيش حج امكان پذير نيس��ت، اما صاحب فيش 
در واقع مالك بوده و هيچ دستگاهي نمي تواند در تصميم گيري 
آن محدوديت ايجاد كند. خريد و فروش فيش حج يك معقوله 
بسيار سنگين است كه ريشه 25 ساله دارد و از همه مهم تر يك 
پديده اجتماعي است. به عنوان مثال اگر فردي در زمان ثبت نام 
از شرايط مناسبي برخوردار بود، اما در زمان اعزام، شرايط برايش 
مهيا نبود مي تواند آن را بفروشد. در مجموع سازمان حج و زيارت 

حق ممانعت خريد و فروش مالك را ندارد.

محمدصادقي     دریچه

جلال الدين محمد بلخي معروف به 
مولانا، شاعر و فيلسوف بزرگ ايراني 
اس��ت. در ماه هاي اخير چند اتفاق 
باعث داغ شدن بحث اين شخصيت 
غني و تأثيرگذار شد كه گويي آغازي 
بر كشف و شناخت دوباره مولاناست

وزي�ر بهداش�ت ك�ه ب�ه تماش�اي »فص�ل وص�ل« 
نشس�ته بود، اي�ن نماي�ش را كاري تأثيرگذار دانس�ت و 
تماش�اي آن را ب�ه نوجوان�ان و جوان�ان توصي�ه ك�رد. 
دكتر سيدحسن قاضي زاده هاشمي، وزير بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي سه ش��نبه 18 خرداد ماه با حضور در باغ موزه دفاع مقدس به 
تماشاي نمايش »فصل وصل« نشست. وي درباره اين نمايش اظهار كرد: 
اين نمايش، كار خيلي خوبي است. فكر مي كنم چنين نمايشي براي 
نوجوانان و جوانان بسيار مؤثر باشد. روايت تاريخ اسلام و مصيبت هايي 
كه بر اهل بيت)ع( و پيامبر اس��لام)ص( رفته است و سير اين نمايش 
كه به تاريخ معاصر كشورمان مي رسد، بسيار تأثيرگذار است و جا دارد 
مخاطباني با سنين پايين تر از اين مضامين آگاه شوند. هاشمي در اين 
باره كه »فصل وصل« به جاي اجرا در سالن هاي محدود، به ميان مردم 
آمده و با تعداد بالاي مخاطبان روي صحنه م��ي رود، تأكيد كرد: حق 
هم همين است. اين بس��يار كار خوبي است و بايد فضايي براي حضور 
گس��ترده تر مردم در آن فراهم ش��ود. اين برنامه ها براي مردم ساخته 
مي شود نه براي يك مجموعه خاص و اينگونه است كه تأثير آن بالاتر 
مي رود. وزير بهداشت تصريح كرد: به همه دوستان و عوامل اين نمايش 
تبريك مي گويم و از آنها تشكر مي كنم. كار ارزشمندي توسط اين تيم 
ساخته شده اس��ت. وي در پايان گفت: اميدوارم كه مردم در طول ماه 
مبارك رمضان و شب هاي اجراي اين نمايش بهره كافي را از آن ببرند. به 

ويژه تماشاي »فصل وصل« را به نوجوانان و جوانان توصيه مي كنم.

وزير بهداشت: 
 تماشاي »فصل وصل« را 
به نوجوانان توصيه مي كنم

    خبر

زيان 1۵ ميليارد دلاري در انتظار گردشگري تركيه
ميزان حضور گردش�گران روس در آنتاليا در حال�ي با كاهش عجيب 
96 درصدي همراه بوده اس�ت ك�ه انتظار مي رود گردش�گري تركيه 
امس�ال ب�ا ض�رر 1۵ ميلي�ارد دلاري در حج�م درآمد مواجه ش�ود. 
بر اساس آمار و ارقام منتشر شده از س��وي مقامات آنتالياي تركيه، تعداد 
گردشگران روس در اين منطقه با توجه به نگراني هاي امنيتي و همچنين 
تيره شدن روابط مسكو-آنكارا با كاهش 96درصدي در پنج ماهه ابتدايي 
س��ال جاري ميلادي، ب��ه 21  ه��زار نفر كاه��ش يافته كه حاك��ي از افت 
96 درصدي در مقايسه با آمار سال گذشته است. بر اين اساس، در پنج ماه 

ابتدايي س��ال 2016 ميلادي در مجموع بيش از 1/5 ميليون نفر از طريق 
هوايي به آنتاليا س��فر كردند كه حاكي از كاهش 42 درصدي در مقايسه با 
آمار مشابه در سال 2015 است. اگرچه تعداد گردشگران آلماني در آنتاليا 
نسبت به سال گذشته 30 درصد كاهش داش��ته، اما آلماني ها همچنان با 
582 هزار نفر در صدر بازديدكنندگان از اين مقصد گردشگري قرار دارند 
و گردشگران هلندي نيز پس از آلماني ها بيشترين حضور را در آنتاليا ثبت 
كردند، با وجود اين تعداد گردش��گران اين كشور اروپايي نيز در مقايسه با 

سال گذشته ميلادي 33 درصد افت داشته است.

 1۰ هزار ميليارد تومان
گردش مالي توليدي صنايع دستي كشور

معاون صنايع دستي سازمان ميراث فرهنگي با اشاره به اين مطلب كه بيش از 9۰ درصد مواد 
اوليه صنايع دستي كشور در داخل توليد مي شود، صنايع دستي را هنري صنعتي تعريف كرد 
كه هم هويت كشور را حفظ مي كند و هم در توليد داخلي و ملي نقشي كم نظير ايفا مي كند. 
دكتر بهمن نامور مطلق، معاون صنايع دستي س��ازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و 
گردشگري در گفت وگوي تلفني برنامه سؤال راديو گفت و گو اذعان كرد: نزديك به 10 هزار 
ميليارد تومان گردش مالي توليدي داش��ته ايم و در حوزه صادرات نيز 200 ميليون دلار 

صادرات. وضعيت ما رو به رشد است. 
دكتر نامور مطلق، صنايع دستي را يكي از موارد و تبلورهاي عيني اقتصاد مقاومتي و ملي 
تعريف كرد و افزود: صنايع دستي با اشتغالزايي نزديك به 2 ميليون نفر و توليدي با ارزش 
10 هزار ميليارد تومان يكي از بخش هاي فعال حوزه توليد داخلي محس��وب مي ش��ود، 

به خصوص اينكه در حوزه صنايع دستي با ارزش افزوده بسيار بالايي مواجه هستيم. 
نامور مطلق، با اشاره به اين مطلب كه بيش از 90درصد مواد اوليه صنايع دستي كشور در 
داخل توليد مي شود، صنايع دس��تي را هنري صنعتي تعريف كرد كه هم هويت كشور را 
حفظ مي كند و هم در توليد داخلي و ملي نقشي كم نظير ايفا مي كند. وي در پاسخ به اين 
سؤال كه در حال حاضر وضعيت صنايع دس��تي چگونه است، گفت: خوشبختانه طي سه 
سال اخير به خاطر سرمايه گذاري كه انجام شد، شاهد رشد صنايع دستي كشور هستيم 
هر چند ارتباط دولت با آن ارتباطي نامطلوب بود. وي با خاطر نش��ان كردن اينكه در سه 
سال اخير رشد صعودي صادرات، توليد داخلي و همچنين رشد صعودي مصرف داخلي 
داشته ايم، ظرفيت صنايع دستي را ظرفيتي فوق العاده و بيكران عنوان كرد و افزود: وجود 
وضعيت نامطلوب تضادي را بين وضعيت و ظرفيت ايجاد كرده است، اين در حالي است كه 
معتقديم ظرفيت ما بيش از يك ميليارد دلار صادرات در سال است و اميدواريم اين امر با 

الحاق ساير اجزاي پراكنده و گمشده صنايع دستي محقق شود.

    ميراث  فرهنگي

چرا ديدن »ايستاده در غبار« مي تواند جذاب باشد؟!

تماشاي قد كشيدن يك قهرمان
   محمدصادق عابديني

از ديروز اك�ران فيلم س�ينمايي »ايس�تاده در غبار« 
در س�ينماها آغاز ش�د. اين فيلم در نوع خ�ود يكي از 
اس�تثناهاي س�ينماي اي�ران اس�ت. ب�ه چن�د دليل 
ديدن اي�ن فيل�م مي تواند ب�راي تماش�اگرش جذاب 
باش�د. »جوان« م�رور كوتاه�ي بر اي�ن دلاي�ل دارد. 

   بهترين فيلم جشنواره فيلم فجر 
بگذاريد دلايل را از آخر مرور كنيم؛ يعني نتيجه كار فيلم 
»ايستاده در غبار« در سي و چهارمين جشنواره فيلم فجر، 
جايي كه اولين فيلم س��ينمايي محمد حس��ين مهدويان 
موفق شد س��يمرغ بلورين بهترين فيلم جشنواره را از آن 
خود كند. اين فيل��م همچنين س��يمرغ بهترين طراحي 
صحنه و لب��اس را نيز كس��ب كرد. يك كارگ��ردان جوان 
توانست بهترين فيلم سينماي ايران را در سال 94 بسازد. 
اينكه چرا يك فيلم اولي توانس��ت به اين جايگاه برسد به 
خودي خود جاذبه اي براي ديده ش��دن به ش��مار مي آيد. 
دانس��تن اينكه فيلم چ��ه قابليت هايي داش��ته كه هيئت 
داوران جشنواره را مجاب كرده است به آن سيمرغ بدهند 
و تماشاي فيلمي كه ش��ايد سال هاي بعد بيش��تر درباره 
قهرمانش، فيلم و كارگردانش بشنويم هم يكي از جاذبه هاي 

ديگر تماشاي »ايستاده در غبار« خواهد بود. 
   داستان يك سردار

دومين دليل تماش��اي فيلم »ايس��تاده در غبار« مي تواند 
قهرمان فيلم باش��د. براي آنهايي كه هنوز از ماجراي فيلم 
خبر ندارند، بايد گفت اين فيلم در ژانر بيوگرافيك ساخته 
شده است و روايت زندگي سردار جاويدالاثر احمد متوسليان 
است. سينماي ما در زمينه ژانر سينمايي بيوگرافي بسيار 
كم كار است و از همين رو ديدن فيلمي در اين ژانر فرصت 
خوبي براي محك زدن قدرت سينما در پرداخت به زندگي 

افراد شناخته شده در ايران را دارد. 
سردار جاويدالاثر احمد متوسليان كه اين روزها خبر زنده 
بودن وي و ياران اسيرش در فلسطين اشغالي منتشر شده 
است، از فرماندهان دوران دفاع مقدس است كه بعد از اعزام 
به مأموريتي در لبنان توسط شبه نظاميان حامي اسرائيل 
ربوده شده و اكنون بيش از سه  دهه است كه از سرنوشت وي 

اطلاع دقيقي در دست نيست. 
اينكه چرا احمد متوس��ليان به لبنان رف��ت و بعد از حضور 
وي چه اتفاقي افتاد نيز از مسائلي است كه در »ايستاده در 
غبار« به آن اشاره شده اس��ت. اما مهم تر از اين مسئله اين 

است كه تماشاگر در فيلم »ايستاده در غبار« شاهد بلوغ يك 
اسطوره است. فيلمس��از قدم به قدم از كودكي و نوجواني 
احمد متوسليان پس��ر كوچك يك قناد در يكي از مناطق 
پايين شهر تهران با وي همراه مي شود، دوران پر شور جواني 
وي را به تصوير مي كش��د، نحوه علاقه مندي وي به انقلاب 
و حضورش در س��پاه را به نمايش مي گذارد و پله پله رشد 
معنوي او را ترسيم مي كند. اين س��ير تحول را مي توان در 

»ايستاده در غبار « ديد. 
   فيلمسازي متفاوت

محمد حسين مهدويان پيش از آنكه در قامت يك فيلمساز 
بخواهد »ايس��تاده در غبار« را كارگرداني كند، مجموعه 
مس��تندي به ن��ام »آخرين روزه��اي زمس��تان« را براي 
تلويزيون ساخت. مس��تندي درباره زندگي شهيد حسن 
باقري، نابغه جنگ تحميلي از تولد تا ش��هادت كه با شيوه 
خاصي بازسازي ش��ده بود. مهدويان  توانست با استفاده از 
نزديك ترين چهره ها به چهره اشخاص، بيننده را غافلگير 
كند. اين كار با كمك هنرمندان تئاتر ميس��ر ش��د. تجربه 
موفق »آخرين روزهاي زمس��تان« در »ايستاده در غبار« 
تكرار شد. اين بار كار حتي حرفه اي تر و بهتر از قبل از آب در 
آمد. همان طور كه »آخرين روزهاي زمستان« در تلويزيون 
منحصر به فرد است، »ايس��تاده در غبار« نيز در سينماي 

ايران منحصر به فرد است. 
»ايستاده در غبار« نشان مي دهد كه قهرمانان دفاع مقدس 
افرادي فرا زميني نيستند، اما توانسته اند مراحل خودسازي و 
تذهيب نفس را پشت سر بگذارند تا به حد اعلايي از انسانيت 
برسند. تماشاي اين فيلم مي تواند از اين نظر حائز اهميت 
باشد كه در دوران حكمفرمايي فيلم هاي ضد قهرمان و بدون 
قهرمان، مهدويان و فيلمش يك قهرمان واقعي را به تصوير 

كشيده اند. اكران اين فيلم از ديروز آغاز شده است.

 از اعتراض به بازي دي كاپريو
تا ثبت مشترك »مثنوي« و انتشار آلبوم محسن چاوشي با اشعار مولانا


